
Nová značka telefonů
Překvapí výkonem, nadchne cenou

Více se dozvíš
na smarty.cz
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7 ROČNÍ ÚROK

%
Koncern e-Finance, a.s. nabízí dluhopisy zajištěné zástavním
právem na celém exkluzivním areálu Zámku Račice čítající
pozemky o výměře přes 50 000 m2, nemovitosti a samotný
Zámek Račice. Celé portfolio investic najdete na našich
stránkách www.e-finance.eu.

DVOULETÉ ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 7 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Dvouleté dluhopisy

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený
ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednání: www.e-finance.eu,  +420 515 555 555

Skupina e-Finance více jak 20 let investuje do nemovitostí
v atraktivních lokalitách České republiky. Díky tomu disponuje
stabilním portfoliem, zejména nájemních nemovitostí, v hodnotě
přesahující 1 miliardu korun. Portfolio investic najdete na
www.e-finance.eu.

TŘÍLETÉ DLUHOPISY SKUPINY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 8 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Tříleté dluhopisy

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti více jak 20 let

Zastavovaný areál Zámku Račice o rozloze přes 50.000 m2

ROČNÍ ÚROK

%8
Investice roku 2021

na Vyškovsku
ZámekRacice

Dopřejte si cenově výhodnou dovolenou
v malebné přírodě na hranici Moravské-
ho Krasu a Drahanské vrchoviny, pouhých
30 km od Brna a 10 km od Vyškova.

Zveme Vás na

30 km od Brna

POSLEDNÍ ŠANCE
V LETOŠNÍ SEZÓNĚ!

NABÍZÍME UBYTOVÁNÍ turistického
typu přímo na zámku nebo luxusní
apartmány a pokoje v předzámčí.
Také umožňujeme na Zámku Rači-
ce ZAJÍMAVÉ PROHLÍDKOVÉ OKRU-
HY.

Od
960 Kč
pokoj/noc

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz EFI Zámek Račice

člen e-Finance Group

DOVOLENÁ V NETRADIČNÍM
ZÁMECKÉM PROSTŘEDÍ

...................................................................................................................................................................................
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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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VE ŠPANĚLSKU BOJUJE
I ČESKÝ FILM IL BOEMO
V HLAVNÍ ROLI SNÍMKU HRAJE JOSEFA MYSLIVEČKA VOJTĚCH DYK STRANA 8

+ZDARMADOPRAVA
50%

SLEVA

Nabídka platí od 16. 9. do 18.9.2022 ve všech prodejnách ASKO - NÁBYTEK v ČR.
Více informací v prodejnách nebo na www.asko.cz.

NA PLÁNOVANÉ
KUCHYNĚ,

SEDACÍ SOUPRAVY
A LOŽNICE

SLEVA

NA VŠECHNY BYTOVÉ
DOPLŇKY, KOBERCE

A SVĚTLA

20

+ZDARMADOPRAVA
50%

SLEVA

NA PLÁNOVANÉ KUCHYNĚ,
SEDACÍ SOUPRAVY

A LOŽNICE

SLEVA

NA VŠECHNY BYTOVÉ
DOPLŇKY, KOBERCE

A SVĚTLA

20
Nabídka platí od 16.9. do 18.9.2022 ve všech
prodejnách ASKO-NÁBYTEK v ČR. Více informací

v prodejnách nebo na www.asko.cz.

16.–18.9.

Svátek slaví: Ludmila
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Letoun JAS-39 Gripen E přistál včera na letišti v Mošnově na Novojičínsku, kde se zúčastní o víkendu Dnů NATO. ČTK

Politika lidi netáhne.
Jsou jí znechucení
Důvody. Náročná práce je totiž nepříliš dobře ohodnocená. Politologové. Zájem o věci veřejné upadá.
Křížkování. Pozor na komunální volby, v nich se nekroužkuje. Téma. Zdražování energií řeší i obce STRANA 12

inzerce

Chce kulturu
dále otevírat
Radní pro oblast kultury,
výstavnictví a cestovního
ruchu Hana Třeštíková je
jednou z lídryní kandidátky
uskupení Praha Sobě. Pro
Metro zmínila úspěchy
současné koalice v Praze
a nastínila, s kým by do té
nové nešla. STRANA 4

Švýcar končí
Legendární tenista Roger
Federer oznámil konec
kariéry, který nastane za
týden po Laver Cupu. Vítěz
dvaceti grandslamů se tak
rozhodl kvůli zdravotním
problémům. STRANA 18
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Sdílená elektrická
přibližovadla se
povalují různě.
Městské části se
s tím snaží bojovat.

Kousek se popovézt nebo do-
jet do práce. Mnozí Pražané
i nemalý počet turistů využí-
vají kola či koloběžky, které
se staly neoddělitelnou sou-
částí městské dopravy. Ostat-
ně elektrické koloběžky
Lime nebo růžová Rekola
jsou volně dostupná na mno-
ha místech. Stačí načíst QR
kód a můžete vyrazit. Půjčit
si je může opravdu každý, bo-
hužel právě koloběžky jsou
někdy využívány spíše pro zá-
bavu a častěji je lidé nacháze-
jí „zaparkované“ třeba
na chodníku. V Praze ale při-
bývá městských částí, které
vytvářejí pro tyto stroje spe-
ciální parkovací místa.
V teplejších měsících si ne-

lze nevšimnout elektrických
koloběžek zejména v centru
Prahy. Ačkoli mají zabudova-
nou GPS lokaci, která by jim
měla zabránit parkovat
na chodníku, je nepřesná.

Mikrozóny otestují
VHolešovicích nyní chysta-

jí místa speciálně určená
k parkování sdílených elek-

trických koloběžek nebo za-
půjčených rekol. „Ten nápad
vznikl asi už před rokem
a půl, abychom alespoň čás-
tečně zkorigovali jízdu a par-
kování na chodníku. Cílem je
udělat uživatelsky příjem-
nou síť míst pro odložení sdí-
lených dopravních prostřed-
ků,“ vysvětluje Ondřej Mirov-
ský, radní městské části Pra-
ha 7. Podobných míst, na ja-
kých je možné zaparkovat
i motorku, je již sedmnáct,
z nichž tři jsou určená právě
pouze pro kola a koloběžky.
„Startujeme pilotní pro-

jekt ve spolupráci s Rekoly
a Limem, kdy v části kolem
holešovické tržnice a Dělnic-
ké už bude v aplikaci zakázá-
no parkovat jinde než na vy-
braných lokalitách,“ dodává
Mirovský. Nyní se koncept
testuje. V případě úspěchu by
se mohl překlopit do celé
městské části. Podle informa-
cí společnosti Rekola se mají
mikrozóny spustit v pondělí.

Obdobný systém už
funguje na trojce
Podle místostarosty měst-

ské části Praha 3 Ondřeje
Ruta, kde už taková místa
zkoušejí, je za necelý rok vi-
dět znatelný rozdíl na uli-
cích, i přestože GPS lokace
není stoprocentní. „Co se
týče nejvíce kritizovaných ko-
loběžek Lime, podařilo se
nám s firmou domluvit ome-

zení v aplikaci k zaparkovaní
na vyhrazených místech. Do-
hoda přišla v momentu, kdy
jsme měli dostatečně hustou
síť vyhrazených míst,“ uvádí
Rut. Na rozdíl od Prahy 7, kte-
rá využívá takzvaná slepá
místa ve vozovce, mají na
trojce i pozice na chodnících.

Přidává se i Karlín
Kromě oblasti v Praze 7 se

o projekt zasloužili i zástupci
osmičky. „Nechali jsme vy-
značit vyhrazená parkovací
místa pro jednostopá vozi-
dla, v nichž budou moci par-
kovat nejen skútry, ale i kola
a koloběžky. Cílem je, aby
tyto dopravní prostředky ne-
zabíraly místo pro auta a ne-
překážely na chodnících,“
zmiňuje k místům v Karlíně
a Libni předseda komise pro
dopravu Martin Jedlička.

Našli společnou řeč
Rekola se na trhu sdíle-

ných dopravních prostředků
pohybují od roku 2013. Uvě-
domují si, že se jedná o pro-
blém a nevhodně zaparkova-
né kolo může ztěžovat pohyb
po chodníku. „Jsme rádi, že
něco takového vzniká ve spo-
lupráci. Sami nedokážeme
zodpovědně udržet veřejný
prostor. V případě, že navýší-
me počet kol, bude potřeba
udržovat pořádek v pěší
zóně,“ řekl Jan Střecha za Re-
kola. ALEKSANDRA PUZANOVÁ

Lidé ignorují i prosbu. METRO

Opičí neštovice
Hygienici v Praze zazna-
menali první případ opi-
čích neštovic u pětiletého
dítěte. Podle prověřování
se zřejmě nenakazilo v ro-

dině, jednou z možností
je zahraniční dovolená.
V mateřské škole zahájili
epidemiologické šetření
u možných kontaktů naka-
ženého, čekají na výsled-
ky krevních rozborů. ČTK

Na Vítězném náměstí zachytil čtenář kolo. ROMAN KUBARIČ

Linka využije také zbytky
Městská společnost Pražské služby včera představila no-
vou moderní třídicí linku, která vznikla jako součást třídi-
cího centra v Chrášťanech u Prahy. Linka si poradí s různý-
mi druhy plastů, kovovými obaly, nápojovými kartony
i s nežádoucími příměsmi. Hlavní město tak zvýší podíl
vytříděných materiálů předaných k recyklaci a využije
i zbytkový plastový odpad. Jde o další krok v naplňování
strategie cirkulární ekonomiky města, jejímž cílem je zno-
vuvyužití odpadů jako zdroje. Linka je zároveň nezbytná
pro zavedení multikomoditního sběru odpadů na území
hlavního města. MET

Sedmička zavádí
koloběžkám místa

Podél severojižní magistrály
vznikne mezi Kačerovem
a Spořilovem lávka Bike Sna-
ke pro pěší a cyklisty. Pře-
mostění tak spojí Pankrác
a Kačerov s Roztyly a zbyt-
kem Jižního Města. Mezi obě-
ma částmi je nyní možné se

přímo dostat pouze autem
nebo metrem. Magistrát nyní
chystá studii, která poslouží
městské firmě Technická
správa komunikací k vypsání
zakázky.Město nyní staví rov-
něž Štvanickou lávku pro
pěší a cyklisty. ČTK

Firma Inženýring dopravních
staveb (IDS) žaluje pražský do-
pravní podnik (DPP) o 373 mi-
lionů korun za přípravu stav-
bymetra D. Také se předžalob-
ní výzvou domáhá ještě 20 mi-
lionů za práce na stavbě. IDS
hrozí, že pokud DPP obratem
20 milionů nezaplatí, firma
odstoupí od smlouvy, načež
by stavbametramusela být po-
dle IDS zastavena. iDNES.cz

foto za

300
Kč

inzerce

Běh pro dobrou věc

27. 9.
Poslední zářijové úterý se po-
běží na oválu UK FTVS charita-
tivní běh nazvaný Z Kyjeva až
do Bruselu. Startovné je zdar-
ma, registrace je ve 12.00.MET

Pěší. U magistrály

Metro D. Hrozí
další zpoždění

Krátce

PSAS
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Do Rezervace Dja – nového
pavilonu goril – už jsme pře-
stěhovali naprostou většinu
jeho obyvatel. Jeden však
do hlavní gorilí expozice při-
šel sám a zabydlel se v ní bez
našeho přičinění. Tímto při-
stěhovalcem je sysel obecný,
který si vyhrabal nory pod
parkosy a hoduje na krmení
určeném pro gorily a gueré-
zy. Pochází z kolonie, která
před lety vznikla díky naše-
mu reintrodukčnímu projek-
tu a jejíž těžiště se nyní na-
chází ve výběhu žiraf.

Pivní festival
Patnáct minipivovarů,
stánky s jídlem i hudební
doprovod. Takový je pro-
gram festivalu Desítka na
Desítce. Uskuteční se zít-
ra na Kubánském náměs-
tí. Všestranně pojatý je
především hudební pro-
gram. V poledne ho lido-
vými písničkami odstartu-
jí Staropražští pardálové.
Vystoupí Tomáš Linka
kvartet, který má ve svém
repertoáru mimo jiné
písně Michala Tučného.
Večerní zakončení bude
patřit skupině Garage
& Tony Ducháček. MET

Dole už je hotovo
V centru skončila oprava
spodní části Václavského
náměstí. Prostor mezi
Můstkem a tramvajovými
kolejemi dělníci komplet-
ně předláždili a rozšířili
prostor pro pěší. Vysázeli
nové stromy, vyměnili la-
vičky a vybudovali fontá-
nu. Oprava vychází z pro-
jektu architektonické kan-
celáře Cigler Marani Ar-
chitects. Práce vyšly na asi
420 milionu korun. Praha
přes dopravní podnik vy-
psala tendr na opravu hor-
ní části náměstí, kam se
mají vrátit tramvaje. ČTK

Spor kolem kritizo-
vaného kruhového
objezdu stále trvá.

Radnice Prahy 1 zvažuje, jak
bude dál postupovat v reakci
na soudní rozhodnutí rušící
kruhový objezd u Prašné brá-
ny. Podle mluvčího radnice
Petra Bidla rozhodnutí soudu
zatím nevstoupilo v platnost
a soud ponechal úřadu čas

pro napravení formálních po-
chybení. Podle verdiktu sou-
du radnice postupovala při vy-
dání dopravního opatření ne-
zákonně, protože veřejnost
nemohla uplatnit námitky.
„Možnost dalších kroků

ve vztahu k rozhodnutí sou-
du stále zvažujeme. Pravdou
ale je, že soud nezpochybnil
samotný obsah opatření obec-
né povahy, ale pouze formál-
ní postup úředníků. V tomto
směru také ponechal úřadu
městské části případný časo-

vý prostor pro jeho nápravu,“
uvedl Bidlo.
Na soud se podle serveru

Zdopravy.cz kvůli kruhové-
mu objezdu obrátila fyzická
osoba. Argumentovala přede-
vším tím, že objezd nemůže
vzniknout jen na základě pře-
chodné úpravy provozu. Po-
dle názoru stěžovatele neby-
ly úpravy ani dostatečně vy-
světleny. Soud rozhodl, že
Praha 1 postupovala při povo-
lení nezákonně. Použila totiž
postup pro stanovení pře-

chodné úpravy místního pro-
vozu, přestože ve skutečnosti
zřídila úpravu trvalou, a ne-
poskytla prostor pro podání
námitek.

Vybudování kruhového ob-
jezdu u Prašné brány hájil rad-
ní Prahy 1 Richard Bureš. Uve-
dl, že stavba pomůže odlehčit
dopravu v dalších částech cen-
tra a souvisí s budoucími změ-
nami dopravy v okolí. Řešení
naopak kritizuje primátor
Zdeněk Hřib a jeho náměstek
Adam Scheinherr. ČTK

MIROSLAV
BOBEK
Zoo Praha

inzerce

Nezvaný obyvatel

„Soud zpochybnil
jen postup úředníků“

LLEEVVNNÝÝ PPLLYYNN PPRRAAHHAA
kkooaalliiccee

PPŘŘÍÍMMOO VV MMOOSSKKVVĚĚ DDOOJJEEDDNNÁÁMMEE
pprroo2

Zadavatel a zpracovatel: Domov

inzerce

Krátce

Tip na neděli

684
Již poosmé se tuto neděli
zájemcům otevřou běžně
nepřístupné prostory jedné
z nejoblíbenějších památek
v Česku. Každoroční událost
Radnice dokořán se koná
u příležitosti 684. výročí ote-
vření Staroměstské radnice
a zve milovníky historie
a středověku na bohatý pro-
gram. Návštěvníci mají navíc
tentokrát možnost prozkou-
mat i běžně nepřístupnou
pražskou kanalizaci. Prohlíd-
kové trasy i komentované
prohlídky mají během dne
pevně stanovené termíny
a kapacitu. Více informací
najdete na prague.eu. MET



www.metro.cz ROZHOVOR pátek 16. září 2022 04

Pražské komunální volby za-
počnou již příští pátek. De-
ník Metro proto přináší sérii
rozhovorů s osobnostmi kan-
didátek těch nejsilnějších
stran. Ten dnešní vedeme
s pražskou radní pro oblast
kultury, výstavnictví a cestov-
ního ruchu Hanou Třeštíko-
vou. Česká producentka, reži-
sérka a komunální politička
je totiž také dvojkou kandi-
dátky za stranu Praha sobě.

Jak byste zhodnotila uply-
nulé čtyři roky primátora
Hřiba a pražské koalice?
Co vám vadilo a co byste
dělala stejně?
Pokud mám hodnotit práci

svých kolegů za Prahu sobě,
tak jsemuž dlouho neměla ta-
kovou radost z toho, jak se
v Praze staví a opravuje – a to
navzdory dvouleté paralýze,
kterou způsobil covid. Naše
metropole se takřka probudi-
la ze zimního spánku. Prů-
myslový palác se po letech sli-
bů našich předchůdců začal
konečně opravovat a dostavo-
vat, vysoudili jsme zpět hole-
šovickou tržnici do správy
města. Stavíme metro D, tisí-
ce nových míst na P+R parko-
vištích, nové tramvajové tra-
tě nebo Dvorecký most, pod
nímž se kolemjdoucí mohou
potkat s uměním od Krištofa
Kintery. Pokryli jsme signá-
lem celou síť metra. Buduje-
me nové služby pro rodiny
a seniory, otevřeli jsme nábyt-
kovou banku a odmítli jsme
„krvavé“ peníze z hazardu.

A co koalice?
Co se týče koalice jako cel-

ku, myslím, že fungujeme
konstruktivně a ku prospě-
chu všech Pražanů. Vlastně
i to, že koalice funguje celé
čtyři roky, je naprosto výji-
mečné.

Ovlivní podle vás letošní
volby kauza Dozimetr?
Kauza podle mě ukázala,

kdo to s Prahou myslí dobře
a kdo bere politiku jako byz-
nys. Jsemhrdá na kolegu Ada-
ma Scheinherra, že podal
trestní oznámení a pomohl
tak policii rozkrýt tu šílenou
korupční chobotnici, jejíž
chapadla sahají až k lidemna-
pojeným na Spolu a ANO. Jak
se říká, „lidé vždycky kradli
a budou zkoušet krást“ – to
nezměníme. Ale změnili
jsme to, že my se je snažíme
poslat za mříže. Ti před námi
s nimi kamarádili. Věřím, že
lidé vidí, že Praha sobě je ta

změna, která může skonco-
vat s mafiánskými praktika-
mi devadesátých let – tak
jako jsme to udělali v Praze 7,
kde jsme vypověděli desítky
nevýhodných smluv a od-
střihli od radnice firmy napo-
jené na politiky z řad ODS
a ČSSD.

Jaké jsou vaše současné
vize pro Prahu?
Co se kultury týče, chceme

ji nadále zpřístupňovat
a více otevírat všem Praža-
nům. Neustále vymýšlíme,
jak odstraňovat bariéry fyzic-
ké, informační, ale i ekono-
mické, aby si kulturu mohli
dovolit rodiny s dětmi nebo
senioři. V příštím volebním
období bych ráda dokončila
novou městskou knihovnu
na Petřinách, kterou jsme za-
čali stavět, Dům tance na Žiž-
kově nebo otevřela vozovnu
Orionka, kde by mělo vznik-
nout kulturní a komunitní
centrum. Praze chybí letní

městský festival, jako má Ví-
deň, to bychom také chtěli
změnit.

V čem chcete pokračovat?
Určitě v hledání opuště-

ných a zanedbaných zákoutí
a jejich proměnách na živý
a přívětivý veřejný prostor,
jako se nám to povedlo třeba
s podchody na Vltavské nebo
smuraly na nádraží Hostivař,
Pérákemna Žižkově nebo dal-
šími projekty realizovanými
prostřednictvím programu
MuralArt UM. Důležitá je pro
Prahu i stavba Vltavské filhar-
monie.

Jaké plány máte v oblasti
cestovního ruchu?
Chceme pokračovat v napl-

ňování námi připravené stra-
tegie, která poprvé myslí i na
místní lidi. Cílem je napří-
klad podpora kongresového
turismu nebo motivace kulti-
vovaných turistů, kteří
do Prahy přijíždějí za kultu-

rou, historií a gastronomií. Ti
jsou totiž pro město příno-
sem, na rozdíl od levného al-
koturismu. Už jsme udělali
první kroky – navýšili jsme
turistický poplatek a finance,
které vybereme navíc, využi-
jeme na marketingové kam-
paně cílené právě na bonit-
nější klientelu.

S kým byste udělala koali-
ci po volbách a s kým ne?
V tomhle máme v Praha

sobě jasno – jako jediní rov-
nou odmítáme jakoukoli spo-
lupráci s ANO a také se všemi
politiky ze Spolu, jejichž poli-
tická kariéra je lemovaná
průšvihy, jako je prodej kou-
paliště Džbán nebo třeba zná-
mosti s gangem v kauze Dozi-
metr.

Co říkáte na obnovu koste-
la sv. Michala? Kdy bude
znovu zbudován?
To záleží na tom, jak dobře

půjdou restaurátorské a další
práce. Obnova dřevěného
kostela Božího Těla v Gutech,
který také vyhořel, trvala asi
čtyři roky. U rekonstrukcí his-
torických objektů se klade
spíš důraz na kvalitu než
na rychlost, ale věřím, že se
brzy dočkáme.

Jak se daří vašemu projek-
tu vratných kelímků?
Vratné kelímky jsou zatím

v pilotní fázi na náplavkách
a Výstavišti, pak tuhle první
městskou půjčovnu kelímků
hodláme otevřít všem provo-

zovatelům, ale i jednotliv-
cům, třeba na sousedská se-
tkání nebo komunitní akce.
Už teď je o kelímky zájem
a lidé námpíšou, že si je chtě-
jí vypůjčit.

Co byste vzkázala vašim
kritikům, kteří vámmají
za zlé, že řídíte oblíbenou
facebookovou skupinu Le-
tenská parta? Je to pro vás
forma sebeprezentace?
Letenská parta je soukro-

má skupina, kterou jsem zalo-
žila v roce 2011 pro své kama-
rády z Letné jako neoficiální
diskusní platformu. To, že se
takhle rozrostla a slouží
k sousedské výpomoci, mě sa-
mozřejmě moc těší, ale ni-
kdo nikoho nenutí být součás-
tí této skupiny.

Co je vaše největší eso
do nadcházejících voleb?
Naším esem jsou konkrét-

ní výsledky práce, kterou
jsme udělali. Vzhledem
k tomu, že na nás v posled-
ních dnech míří snad všech-
ny takzvané hnojomety, je
jasné, koho se loupežníci nej-
víc bojí. A koho chtějí zlikvi-
dovat: protože jsme pro ně vi-
rus v systému, který by je i na
další čtyři roky odstavil od je-
jich obvyklých penězovodů.
Mýmpřáním je, aby volby do-
padly dobře hlavně pro Pra-
hu a Pražany.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Ambici stát v čele hlavního
města za stranu Praha sobě, jíž
je Třeštíková členkou, má sta-
rosta Prahy 7 Jan Čižinský.

● Uskupení původně chtělo jít
do voleb v rámci občanské
kandidátky a snažilo se kvůli
tomu sesbírat sto tisíc podpi-
sů, ale to do termínu nestihlo.
Proto jde do voleb jako sdru-
žení nezávislých kandidátů
a politické strany „Podporuje-
me nezávislou kandidátku Pra-
ha sobě“.

● Na kandidátce jsou na před-
ních místech nejen radní za
Prahu sobě Hana Třeštíková,
ale i náměstci primátora
Adam Scheinherr a Pavel
Vyhnánek.

● O Prahu sobě, která nyní vlád-
ne spolu s Piráty, TOP 09

a STAN na magistrátu, bude
v případě její výhry ve volbách
poměrně rvačka. Může se to-
tiž lehce stát žádanou „koalič-
ní nevěstou“ pro případná po-
volební vyjednávání. Hnutí se
nicméně netají tím, že jeho
členové nemusí hnutí ANO
ani pražskou ODS.

● Právě ODS v červnu vyzvala
primátora Zdeňka Hřiba (Pirá-
ti) a jeho náměstka Adama
Scheinherra (Praha sobě)
k rezignaci. Zároveň po
Scheinherrovi požadovali zve-
řejnit obsah trestního oznáme-
ní, které zhruba před dvěma
roky podal v souvislosti s kau-
zou Dozimetr. Podle ODS poli-
tici o nekalém jednání věděli
a nezabránili mu. Scheinherr
tvrdí, že to byl naopak on,
kdo pomohl problémy v do-
pravním podniku odhalit.

Hana Třeštíková je na kandidátce Prahy sobě. 2x ARCHIV

Praha sobě nyní vládne spolu s Piráty, TOP 09 a STAN.

Hana Třeštíková a Praha sobě

Třeštíková: Všechny
„hnojomety“ míří na nás



www.metro.cz DOMOV pátek 16. září 2022 05

Český slavík o Zagorové
Anketa Český slavík, v níž lidé hlasují o nejoblíbenější po-
pulární zpěváky a kapely, oslaví při letošním vyhlašování
vítězů 60. výročí. Poprvé v historii ankety na galavečeru
12. listopadu zahraje skupina Lucie a pořadatelé také
vzdají poctu nedávno zesnulé zpěvačce Haně Zagorové.
Hudební anketa Český slavík navazuje na anketu Zlatý
slavík, kterou v roce 1961 vymyslel tehdejší redaktor Mla-
dého světa Ladislav Smoljak. Na včerejší tiskové konfe-
renci byl také Petr Janda (na snímku), jenž se svou kape-
lou Olympic na večeru vystoupí. ČTK

od 1.990,-

inzerce

Dlouholetý zaměst-
nanec českého
resortu zahraničí
spolupracoval
s ruskou civilní
rozvědkou. Figuro-
val také na amba-
sádách.

Bezpečnostní informační služ-
ba (BIS) odhalila a roky sledo-
vala muže, který vyzrazoval
Moskvě tajné informace. Mi-
nisterstvo zahraničních věcí
(MZV) musel podle Deníku N
a také serverů Aktuálně.cz
a Respekt.cz opustit.

Šlo o vysoce prověřeného
zaměstnance, který měl i bez-
pečnostní osvědčení na nej-
vyšší stupeň přísně tajné, na-
psal Deník N s odkazem
na své zdroje z diplomacie.

Na ministerstvu pracoval

od devadesátých let a vedle
centrály v Praze působil také
na českých ambasádách,
mimo jiné v jedné z afrických
zemí.

BIS premiéra Petra Fialu
(ODS) a ministra zahraničí
Jana Lipavského (Piráti) s pří-
padempodle deníku seznámi-
la v první polovině letošního
roku.

„Mohu potvrdit, že jsem
rozhodl o přijetí takových
kroků, díky nimž naminister-
stvu již nepůsobí zaměstna-
nec, který spolupracoval
s cizí mocí. Další informace
nebudu z bezpečnostních dů-
vodů komentovat,“ uvedl Li-
pavský.

„Jsem o celé věci informo-
ván a oceňuji práci tajných
služeb, v tomto případě BIS.
Je to důkaz, že bezpečnostní
složky pracují kvalitně
a ve prospěch českých obča-
nů,“ cituje Deník N Fialu.

Odhalení potvrdila také
BIS. „Naministerstvu zahrani-

čí byly z naší strany zmapova-
né aktivity jednoho z jeho za-
městnanců ve vztahu k ruské
zpravodajské službě,“ řekl De-
níku N mluvčí BIS Ladislav
Šticha. BIS podle deníku nej-
prve před lety zjistila, že rus-
ká civilní rozvědkamá na čes-
kém ministerstvu zahraničí
zdroj citlivých informací,
a poté ho identifikovala a sle-
dovala.

„Ruská rozvědka využila
jeho slabosti pro ženy a pení-
ze,“ cituje deník jeden
ze svých diplomatických zdro-
jů. Není jasné, zda se o muže
kvůli vynášení informací Rus-
ku, které nyní vede válku pro-
ti Ukrajině, zajímá policie,
nebo je-li za to stíhán.

„Nejde to udělat, protože
jde o zpravodajské informa-
ce, které nemohou být použi-
té u soudu. Současný zákon to
neumožňuje,“ cituje Deník N
svůj vysoce postavený zdroj
z justice, který si nepřál být
jmenován. ČTK

Z ministerstva
donášel Rusům
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Pokud chodíte
doma bosi, dejte
šanci bačkorám.

To, že začíná topná sezo-
na, není důvod k panice, po-
kud s teplem a energiemi
umíte efektivně hospodařit.
Přinášíme pár tipů, jak na to.

Připravte se
Předtím, než otočíte venti-

lem a začnete topit, je potře-
ba odvzdušnit radiátory. Od-
vzdušňování by se mělo pro-
vádět před začátkem topné
sezony i v jejím průběhu. „Do-
poručuje se začít od nejníže
umístěných radiátorů a skon-
čit u těch nejvýše instalova-
ných,“ radí Ondřej Číž, pro-
duktový specialista společ-
nosti Korado.
Kromě toho topení také

očistěte od nánosu prachu.
Na zeď za radiátor takémůže-

te umístit hliníkovou fólii,
která bude teplo odrážet
do místnosti.
Neméně důležité je utěsnit

místa, kterými by teplo moh-
lo unikat. Správně těsnící
okna a dveře dokážou zvýšit
teplotu v místnosti až
o dva stupně Celsia.
„V zimě je každá strana

vchodových dveří vystavena
extrémně odlišným teplo-
tám. Je dobré ověřit, že těsně-
ní dobře přiléhá a není poško-
zené,“ vysvětluje Stanislav
Obyt, obchodní ředitel společ-
nosti VP trend.

Prokrvte se
Pravidelné sportování, sau-

nování a otužování úzce sou-
visí s osobním pocitem tepla.
Těmito způsoby zvýšíte pro-
krvenost těla i odolnost proti
nemocem.
Pokud doma nenosíte pan-

tofle nebo bačkory, dejte jim
tuto zimu šanci, jsou dobrým
izolantem chladu od podla-

hy. Stejně tak pomůže dopl-
nit prostory huňatými kober-
ci, poslouží obzvlášť, máte-li
doma chladnou dlažbu.
Že méně znamená více,

bude tuto zimu platit i pro
vnitřní teploty. Na 25 stupňů
bylo v chladných měsících
zvyklých přes 60 procent po-
pulace. Optimální teplotou
v obývacích místnostech je
přitom 21 stupňů, v ložnici
pak 18 stupňů. V kuchyni
s vytápěním pomůže vaření

a pečení, běhemněhožmůže-
te teplotu na topení snížit.

Větrejte krátce
Pokud se v létě ochlazujete

větrákem, poslouží vám
i v zimě. Postavte ho do blíz-
kosti topení, horký vzduch
bude po místnosti proudit
efektivněji. Ušetřit se dá i bě-
hem větrání. Stačí párkrát
denně otevřít na několik mi-
nut okna dokořán. Starý
vzduch se vyvětrá, ale neztra-

tí se tolik tepla, jako když ne-
cháte okno jen pootevřené.
Ti, kteří mají instalované

větrací jednotky s rekupera-
cí, mohou jásat. Vzduch je
současně odváděn i přiváděn
a díky zabudovanému výmě-
níku jsou jednotky schopny
předávat teplo zpět do interié-
ru s účinností v rozmezí 60 až
90 procent.

Buďte chytří
Jste-li příznivcem technolo-

gií, ušetřit spotřebu elektřiny
a plynu vám pomohou chytré
zásuvky nebo termostaty, kte-
ré umožňují třeba dálkově na-
stavit intenzitu vytápění.
„V případě plynu je zájem

o inteligentní termostaty
a hlavice. Velkým pomocní-
kem jsou také produkty pro
zónové vytápění, které doká-
žou v různýchmodelech ušet-
řit 20 až 50 procent spotřeby
energie,“ uvádí David Fuchs,
předseda představenstva Ago-
ra DMT. REI

Energetická soběstačnost

Jak ven z dluhů?
Známe cestu

milostiveleto.cz

Šance na restart pro vás, kteří dlužíte veřejnoprávní instituci. Uhraďte
exekutorovi od 1. 9. 2022 do 30. 11. 2022 jistinu, tedy dlužnou částku
vůči veřejným institucím, plus poplatek a díky akci „Milostivé léto“ vám
bude zbytek dluhu odpuštěn.

Milostivé léto II.

Snížit celkové náklady za elek-
třinu mohou pomoci i foto-
voltaické panely. Jejich pořizo-
vací náklady jsou vyšší, investi-
ce by se měla vrátit do 10 let.

● „V létě lze ze solárních pane-
lů zdarma napájet většinu spo-
třebičů i ohřívat vodu,“ říká
Bohumil Plachý, specialista na
tepelná čerpadla ze společnos-

ti Ariston. Podle něj je v zimě
potřeba využívat i jiné zdroje
energie, třeba kombinaci s te-
pelným čerpadlem, která
může přinést výrazné úspory.

● Na obojí lze od státu v rámci
programu Nová zelená úspo-
rám zažádat o dotace, které
pokryjí až polovinu vstupních
nákladů.

Začíná topná sezona. Jak co
nejvíce ušetřit za energie?

inzerce
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Migranti zadržení u Rohatce na Hodonínsku ČTK

Počet zadržených
migrantů vzrůstá
Skupinu 22 migrantů vče-
ra zadržela policie u Ro-
hatce na Hodonínsku. Po-
dle zpráv policie nelegál-
ních migrantů, kteří pro-
cházejí nejen celou Čes-
kou republikou, je letos
více než v roce 2015. Jen
od začátku roku odhalili
policisté na jihu Moravy
5500 nelegálních migran-
tů, v celé republice to
bylo 8000 lidí. V převážné
většině se jedná o muže
v produktivním věku,

od 20 do 40 let. Podle
mluvčího jihomoravské ci-
zinecké policie Romana
Pittnera je Česko tranzit-
ní zemí. Migranti míří dál
do Německa, Rakouska,
Španělska či Itálie.

Houby plní košíky
V lesích teď roste hodně
hřibů i další druhy jed-
lých hub, houbaři jich
nosí plné košíky. Podle
oslovených mykologů po-
mohlo vlhko a teplo, dob-
ré podmínky pro růst hub
by podle nich měly ještě
nějakou dobu vydržet. ČTK

inzerce

Ministr spravedl-
nosti chce, aby
podnikatel byl sou-
zen v další kauze.

Podnikatel Michal Redl obvi-
něný v korupční kauze Dozi-
metr kolem pražského do-
pravního podniku byl propuš-
těn z vazby, uvedl server Se-
znamZprávy. Uplynula třímě-
síční lhůta, pro kterou mohl
být ve vazební věznici kvůli
ovlivňování svědků. Kvůli oba-
vě z možného útěku složil po-
dle serveru kauci. Na svobodu
se již dříve dostali i vazebně
stíhaní bývalý náměstek praž-
ského primátora za STAN
Petr Hlubuček a podnikatel
Zakaría Nemrah. V kauze je
obviněna víc než desítka lidí.

Policisté tvrdí, že organizo-
vaná skupina systematicky
obsadila klíčové pozice v do-
pravním podniku tak, aby do-

sazení spřátelení manažeři
mohli ovlivňovat různá výbě-
rová řízení s cílem získat od
vítězných firem úplatky. Kvů-
li kauze odstoupil z důvodů
kontaktu s Redlem ministr
školství Petr Gazdík. S mu-
žem se scházel i ředitel Úřadu
pro zahraniční styky a infor-
mace (ÚZSI) Petr Mlejnek, kte-
rý následně také rezignoval.
Odstoupila i místopředsedky-
ně Sněmovny Jana Mračková
Vildumetzová. Byla terčem
kritiky kvůli tomu, že svěd-
kem jejího muže na jejich
svatbě a kmotrem jejího dítě-
te byl Nemrah.
Ministr spravedlnosti Pavel

Blažek podle Seznam Zpráv
kvůli Redlovi také zaslal ža-
lobcům podnět, aby pokračo-
vali v přerušeném stíhání
Redla v případu půlmiliardo-
vého úniku firmyM5. Jeho stí-
hání bylo v roce 2007 zastave-
no kvůli potvrzení o vážné
duševní nemoci. Z kontextu
Blažkova dopisu na pražské

vrchní státní zastupitelství
podle serveru vyplývá, že mi-
nistr není přesvědčen o přetr-
vávajících psychických pro-
blémech zlínského podnika-
tele, které by měly bránit
v jeho stíhání. Blažek podle
Seznam Zpráv poukazuje na
možnost, že se Redlův zdra-
votní stav zlepšuje. Blažek se
odkazuje na květnové pře-
zkumné řízení před plzeň-
ským soudem. Ten ale částeč-
né omezení svéprávnosti po-
tvrdil na dalších pět let, proti
čemuž se žalobci odvolali.

Redl podle policie v roce
2002 přes úvěr poskytnutý fir-
mě Technology Leasing tune-
loval s podnikatelem Radova-
nem Krejčířem Českou spoři-
telnu. Podílet se měl i na půl-
miliardovém daňovém úniku
firmy M5. Podle potvrzení lé-
kařů je ale tak nemocný, že
není schopen vnímat trestní
řízení. Někteří policisté to po-
važovali za účelovou výmluvu
z trestního stíhání. ČTK

KrátceDozimetr. Redl
je na svobodě

Časopis Žena a život si můžete předplatit na
www.jenprocasopisy.cz/zena

PRÁVĚ
V PRODEJI!
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V 18. století uchvá-
til Itálii, nyní může
barokní génius do-
být stříbrná plátna.

Ve španělském San Sebastiá-
nu dnes začíná filmový festi-
val, na němž se bude o hlavní
cenu – Zlatoumušli – ucházet
i film českého režiséra Petra
Václava Il Boemo o osudech
barokního skladatele Josefa
Myslivečka. Životopisné dra-
ma s Vojtěchem Dykem
v hlavní roli bude mít světo-
vou premiéru v neděli.
Pro českou kinematografii

představuje velký úspěch už
to, že byl film Il Boemo vy-
brán do hlavní soutěže. Napo-
sledy soutěžil film českého
tvůrce na některé z velkých
mezinárodních přehlídek
v roce 2019, kdy bylo na festi-

valu v Benátkách uvedenoNa-
barvené ptáče režiséra Václa-
va Marhoula. V San Sebastiá-
nu se český film prosadil na-
posledy v roce 2005, kdy si
hlavní cenu odnesl snímek
Štěstí Bohdana Slámy.
O nositelích cen bude na le-

tošním 70. ročníku festivalu

rozhodovat porota vedená
americkou herečkou Glenn
Closeovou, na výběr bude
mít ze 17 snímků.
Mimo soutěž se bude pro-

mítat i dokumentární sní-
mek Isabel Coixetové El
sostre groc sledující příběh
bývalých studentek divadelní

školy, které se pokoušejí vy-
rovnat s tím, že je sexuálně
zneužívali dva učitelé, či vě-
zeňské dramaModelo 77 reži-
séra Alberta Rodrígueze.
Kontroverze s sebou nese

snímek Sparta rakouského re-
žiséra Ulricha Seidla. O tom
se mluví v souvislosti s obvi-

něním, že štáb při natáčení
v Rumunskunevhodně zachá-
zel s dětmi; kvůli tomu byl
film stažen z programu
na festivalu v Torontu.
Loni si Zlatou mušli odnesl

film Crai Nou (Modrý měsíc)
rumunské režisérky Aliny
Grigoreové. ČTK

Film Il Boemo připravoval reži-
sér a autor scénáře Petr Václav
deset let.

● Pokusil se v něm rekonstruo-
vat život skladatele Josefa Mys-
livečka (1737–1781), rodáka ze
Starého Města pražského, kte-
rý se stal jedním z nejznáměj-
ších komponistů své doby.

● Dokázal se prosadit v Itálii
v konkurenci tamních hudební-
ků, později ale upadl do zapo-

mnění. Jeho kariéru přeťala ne-
milosrdná a krutá syfilida.

● Snímek s rozpočtem 120 milio-
nů korun se zčásti natáčel
v Itálii a hraje v něm i několik
italských herců – mimo jiné
Lino Musella nebo Barbara
Ronchiová.

● Nejdelší čas na plátně stráví
Vojtěch Dyk v titulní roli,
v níž mluví převážně
italsky.

● Podstatnou součástí filmu je
Myslivečkova hudba, o jejíž
autentické provedení se posta-
ral český orchestr Collegium
1704. Ten se pod vedením diri-
genta Václava Lukse zaměřuje
právě na interpretaci barok-
ních skladeb. Myslivečkovy
operní árie zpívají světoví sólis-
té jako například Philippe
Jaroussky, Simona Šaturová,
Raffaella Milanesiová nebo
Emöke Baráthová.

Sedm křížků
Americký herec Mickey
Rourke, jenž dnes slaví
70 let, proslul hlavní rolí
v erotickém dramatu
9 a 1/2 týdne (1986), kde
po jeho boku excelovala
Kim Basingerová. Koncem
80. let však Mickeyho ka-
riéru dostihly hvězdné ma-
nýry. Přechodně se sice dal
na profesionální box, nako-
nec ale skončil na odvykač-
kách, spadl na úplné dno.
Opakovaně podstoupil
plastické operace, které
téměř znetvořily jeho
obličej. Jako malý zázrak
působí jeho comeback
v oceňovaném dramatu
ze sportovního prostředí
s názvem The Wrestler
(2008), v němž si zahrál
osamělého bývalého profe-
sionálního zápasníka, kte-
rý přes pokročilý věk ne-
hodlá pověsit „řemeslo“
na hřebík. HAL

Rekordní počet mladých
mužů a žen v Japonsku tvrdí,
že nehodlají nikdy uzavřít
manželství. Podle průzkumu,
který provedl Národní insti-
tut pro populaci a sociální za-
bezpečení, to uvedlo 17,3 pro-
centa mužů a 14,6 procenta
žen ve věku od 18 do 34 let.
Jde o nejvyšší počet od roku
1982, kdy byl podobný prů-
zkum proveden poprvé. Po-
kles počtu sňatků má důsled-
ky na porodnost v Japonsku,
jež čelí perspektivě dramatic-
kého úbytku obyvatelstva,
snižování počtu pracovních
sil a poklesu ekonomiky.
Vládní údaje ukázaly, že po-
čet obyvatel Japonska se loni
snížil o rekordních 644 tisíc,
což představuje jedenáctý
rok poklesu v řadě. ČTK

WIKIPEDIA

Hrdí Ukrajinci
Na 87 procent obyvatel
Ukrajiny odmítá, aby je-
jich země dělala územní
ústupky vůči Rusku. Vyplý-
vá to ze zveřejněného prů-
zkumu Kyjevského mezi-
národního sociologického
institutu. Proti územním
ústupkům vůči Rusku je

pak 57 procent etnických
Rusů žijících na Ukrajině
a 85 procent etnických
Ukrajinců mluvících
rusky.

Trable pro Orbána
Maďarsko již nelze kvůli tr-
valému porušování evrop-
ských hodnot ze strany vlá-

dy premiéra Viktora Orbá-
na považovat za plnohod-
notnou demokracii, uvedli
včera poslanci Evropského
parlamentu. V usnesení
přijatém výraznou větši-
nou hlasů kritizovali po-
dle nich neúčinný postup
orgánů Evropské unie. Zá-
konodárci vyzvali Evrop-
skou komisi, aby začala dů-

sledně uplatňovat pravidla
umožňující mimo jiné ode-
brat Budapešti část unij-
ních peněz.

Květinový most
Turečtí floristé se snaží
uspokojit britskou poptáv-
ku po květinách, která
prudce stoupla po úmrtí

královny Alžběty II. Namís-
to obvyklé dopravy kamio-
ny teď květiny posílají le-
tecky, přeprava se tak
zkrátí z týdne na pouhý
den, uvedla agentura
Reuters. Podle oficiálních
údajů se vývoz květin z Tu-
recka do Anglie mezi
5. a 12. zářím meziročně
zvýšil o 40 procent. ČTK

O Zlatou mušli zabojuje
i milionový Mysliveček

PROFIMEDIA
Půl století na obrazovce

50
Americký seriál MASH s pří-
běhy lékařů z korejské války
měl premiéru 17. září 1972.
Získal si nehynoucí populari-
tu nejen v USA. Vysílání po-
sledního dílu, kterým seriál
po 11 sezonách vyvrcholil, si
v únoru 1983 nenechalo ve
Spojených státech ujít rekord-
ních 125 milionů diváků.
MASH navíc neomrzel publi-
kum ani při mnoha reprízách.
Velké zásluhy na tommá
herec Alan Alda, jenž ztvárnil
kapitána Benjamina „Haw-
keyeho“ Pierce. Alda se po-
stupně stal tahounem seriálu
a později se na něm podílel
i autorsky. Právě Alda se vel-
mi zasloužil o to, že se MASH
– zprvu klasický sitkom – bě-
hem let věnoval stále častěji
i vážnějším tématům. ČTK

Krátce

S Viktorem Dykem a velkými ambicemi

Manželství.
Budoucnost
je v ohrožení
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Královna Alžběta II. byla
moudrá, vtipná, pracovitá
a měla silný smysl pro povin-
nost. O lidi přitom měla sku-
tečný zájem. „Českou republi-
ku vnímala pozitivně a prezi-
dent Václav Havel na ni při
její návštěvě v roce 1996 udě-
lal dobrý dojem,“ řekl britský
velvyslanec v ČR Nick Ar-
cher. Královna Alžběta II. po-
dle Archera dokázala po
svém nástupu na trůn v roce
1952 navázat na odkaz svého
otce Jiřího VI. a citlivěmoder-
nizovat britskou monarchii.
„Máme tendenci to považo-
vat za samozřejmost, ale ona
byla velmi moudrá žena
a myslím, že vytušila, že je
třeba provést změnu. Ale že
ta změna musí jít určitým
tempem, aby monarchie ne-
ztratila své tradiční přízniv-
ce, zatímco se snaží udržet
kontakt s mladšími lidmi,“
uvedl velvyslanec. Připo-
mněl, že se sám pohyboval
kolem dvora. Královna Alžbě-
ta II. navštívila Maltu, když
tam byl vysokým komisa-
řem, a měl proto příležitost
s ní mluvit. „Byla velmi vtip-
ná a radovala se ze života,“
poznamenal velvyslanec.
Také připomíná návštěvy krá-
le Karla III. v Praze. Tady se vě-
noval zakládání fondu
na ochranu pražských pamá-
tek. „Nechtěl přijet do Prahy
jako turista, přijel, aby zjistil,
jak může pomoci, “ říká o no-
vém králi Archer. ČTK

inzerce

Nick Archer ČTK

Za necelý měsíc, přesně
13. října do knihkupectví při-
jdou další novinky. Bude jich
patnáct, jednat se bude o do-
mácí i zahraniční beletrii, ese-
je, rozhovory i knížky
pro děti. Vyjde závěrečný díl
čtenářsky úspěšné Poslední
aristokratky, kniha Pavla Ko-
satíka o posledních 30 letech
ve slovenské společnosti, kni-
ha povídek Jana Němce Lili-
putin inspirovaná příběhy
lidí zasažených válkou
na Ukrajině nebo román Jana
Nováka Těžký prachy, čerpají-
cí z jeho angažmá u firmy,
která v Chicagu rozvážela pe-
níze. „Je o tom, jak jsem se,
když mi došly peníze, rozho-
dl, že nepůjdu učit ani nikam
do kanceláře, ale že budu dě-

lat něco, o čem ještě budu
moct psát,“ říká autor bestsel-
lerů Novák. Našel inzerát
na pozici ozbrojeného kurý-
ra, za pár dní absolvoval kurz
na střelnici a policejní zkouš-
kou a vyjel s dodávkou

do ulic. Na základě zážitků
a příběhů svých spolupracov-
níků napsal román Těžký pra-
chy, protože prý především
mince byly ve velkém množ-
ství velmi těžké. Kniha je čás-
tečně autobiografie, repor-

táž, poezie i dokument „Je to
pět povídek, které se více či
méně vztahují k válce
na Ukrajině. Dvě jsou ze zá-
padní perspektivy, dvě přímo
ukrajinské a poslední je rus-
ká, zpracovává téma protes-

tů, které na začátku války
v Moskvě probíhaly, než byly
udušené,“ říká Němec ke kni-
ze Liliputin. Vyjde také kniha
Václava Cílka Přijít za svítání,
která přináší výběr jeho esejů
z let 2002 až 2022. ČTK

O Alžbětě II.
„Byla to velmi
vtipná dáma“

Velký knižní čtvrtek. 15 nových knih
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Nevyučeného zaučíme. V pří-
padě továrny, kde se vyrábí
střelivo, to podle Jiřího Hyn-
ka, prezidenta Asociace
obranného a bezpečnostního
průmyslu, hrozí problémem.
O tom, jak se ruská agrese na
Ukrajině promítla do myšle-
ní zbrojařů a společnosti,
jsme si povídali ve dnech,
kdy Ukrajina zahájila rychlý
postup na několika místech
fronty.

Konec války na Ukrajině je
v nedohlednu. To se psalo
ještě v únoru 2022. Skuteč-
ně válku nikdo nečekal?
Neznám nikoho z bezpeč-

nostní komunity, kdo by teh-
dy řekl, že Putin zaútočí. Če-
kali Putinův pragmatismus,
tedy zastrašování, nátlak. Ale
že zahájí válku...

Ukrajinci se ale překvapi-
vě a relativně úspěšně brá-
nili. Ani oni útok nečekali?
Určitě na tom byla ukrajin-

ská armáda i celá země výraz-
ně lépe než v roce 2014. Po-
dle mých informací na to ale
nebyla připravená dostateč-
ně. Bylo to velké vaření
z vody a bylo to hodně posta-
vené na odhodlání obyvatel.

Konflikt místy připomíná
spíš první světovou než
střety robocopů, kteří stří-
lejí i za roh.
Co se podobnosti s první

světovou válkou týká, vyplý-
vá to ale i z velice dlouhé li-
nie dotyku. Frontamá tisíc ki-
lometrů. Předpoklad blesko-
vé války selhal. Rusové čeka-
li, že se k nim Ukrajinci
v masivních počtech připojí.
Blitzkrieg a la Hitler, osmaše-
desátý u nás. Nálady na Ukra-
jině byly všelijaké, nespokoje-
nost s vládou, korupce. Li-
dem se nežilo dobře. Vzpo-
mněl jsem si ale na film Pelíš-
ky, kdy je Miroslav Donutil
zklamán, doslova zrazen ně-
kým, komu bezmezně věřil.
Tohle se stalo i na Ukrajině.
Tam je hodně Ukrajincůmlu-
vících jen rusky. Na to Ruso-
vé spoléhali, že tihle lidé jsou
naštvaní, když je nějaký jazy-
kový zákon nutí, aby se na
stará kolena učili jazyk jen
proto, abymohli jednat s úřa-
dy. Takže tito lidé do jisté
míry podporovali separatis-
mus. Ale v okamžiku, kdy Ru-
sové zahájili válku, byla napa-
dená jejich vlast. Brali to jako
zradu. Zažil jsem to v srpnu,
když jsme měli jednání v Ky-
jevě. Vzali nás do muzea Ná-
rodní gardy. Tam jsme od prů-
vodkyně slyšeli: „Za války

jsme byli bratři, jedli jsme
z jednoho ešusu, umírali
v boji s Němci společně, pili
z jedné polní lahve, a oni
nám teď udělají tohle.“ Větši-
na národa, i když nebyl naklo-
něn vládě, je ochotna bojo-
vat. To byla ta síla odporu jed-
notlivce, která zvládla počá-
teční přesilu ve zbraních a li-
dech.

Určitě to byl ale i tak velký
zmatek v prvním období.
Někteří důstojníci i vojáci

mi potvrdili, že se dostávali
pod palbu vlastních zbraní.
Domobranaměla jen kalašni-
kovy, vyráběli Molotovovy
koktejly. Odrazili první vlnu
a pak už se to přesunulo do
opotřebovávací války. Vyčer-
pat ekonomiku toho druhé-
ho. Což nahrává Rusům. Mají
rozsáhlý, byť nevýkonný, ne-
efektivní zbrojní průmysl.
Mají všechny suroviny. Větší
lidské zdroje. Nevýhodou je,
že působí na cizím území.
Ukrajina má ale, i když ne
v dostatečnémmnožství, mo-
derní západní zbraně. To se
projevuje.

Vzal si náš obranný průmy-
sl nějaká poučení?
Hi-tech na ukrajinské stra-

ně. Himarsy určitě pomohly.
Do té doby byli Ukrajinci pod
palbou ruského dělostřelec-
tva, které mělo obrovskou
převahu. Když ale ruskému
dělostřelci občas na postave-
ní padnou granáty z hodně
vzdálených pozic, tak se mu
moc bojovat nechce. Stále
však platí, že ukrajinská ar-
máda má ve značné míře za-
staralou techniku ze sovět-
ských časů. V čem spatřuji je-
jich obrovskou výhodu, to

jsem viděl na vlastní oči, jsou
moderní aplikace umožňují-
cí vyhledávání nepřítele, přes-
nou a koordinovanou palbu.
Systém přesně identifikuje
nepřítele a jeho pohyby. Pro-
tože pracuje i se sociálními sí-
těmi. Ruskému vojákovi to
nedá a musí mamince poslat
zprávu. V tu chvíli ho Ukrajin-
ci identifikují, určí jednotku
a vědí, kde je, kam se přesou-
vá. To spadne do systému
a aplikace vše vyhodnotí. Což
jim dává šanci porazit i silněj-
šího protivníka.

Úplně porazit?
Jsem trochu skeptik. Získat

zpět Krym, to už je zcela jiná
operace. Uvidíme. Všechny
předpoklady, že Rusko rych-
le vyhraje, však už padly.

Bere to všechno náš obran-
ný průmysl v potaz?
Průmysl si uvědomuje, co

je třeba. Hlavní je, aby si to
uvědomovaly ozbrojené síly.
Vláda. My jsme schopní lec-
cos nabídnout. Ale i náš
obranný průmysl jede na
plné kapacity, na hraně únos-
nosti. Čas na nějaké velké ino-
vace není, všichni se soustře-
ďují na aktuální zakázky. Ale
víme, že budoucnost je v bez-
pilotních prostředcích, v ro-
botických a informačních sys-
témech,v inteligentní muni-
ci. Materiály, které umějí mě-
nit barvy maskování. Na
Ukrajině velice dobře fungu-
je falešná nafukovací vojen-
ská technika. Atrapy. Musím
hrdě prohlásit, že Česká re-
publika má velice kvalitního
výrobce, absolutní světovou
špičku. Lehčí,mobilnější atra-
py, navíc matou nepřítele,
protože na radaru to vypadá

jako tank, v infrapozorování
to vyzařuje jako tank, a přece
to není tank. Na tom si nepří-
tel vyčerpá chytrou munici,
která mu jinde chybí.

Ukazuje se, jak důležité
jsou pro rozjetý konflikt
zásoby zbraní a munice
z mírových dob.
Kdysimi v této kanceláři je-

den ministr obrany říkal, že
na všechno je čas. Kdyby
mělo v Evropě dojít k nějaké-
mu konfliktu, bude deset pat-
náct let trvat přiostřování.
A během tak dlouhé doby se
na to dá reagovat. Ukazuje se,
že prognózy byly mylné. Čes-
ká republika nemá schop-
nost mobilizace průmyslu.
Nemá surovinovou základnu,
nemá na to ani personálně.
Zbrojní fabriky nejsou ve sty-
lu nevyučeného zaučíme. Ne-
můžete dát nezkušeného pra-
covníka do výrobny střelné-
ho prachu, protože to by bylo
poslední, co by ta fabrika vy-
produkovala. Teď se celý svět
probudil a je obrovský hlad
po munici. Věděli, že mají
mít munici na třicet dní vál-
ky, mám jí na tři, však ono to
nějak dopadne. Teď chtějí
všichni doplňovat, ale nejsou
kapacity a ty nejdou z roku
na rok zdvojnásobit. Navíc na
to nereaguje ani školství. Ně-
kterými profesemi by se daly
dláždit chodníky, ale zbraně
s nimi nevyrobíme. Potřebu-
jeme i výzkumníky. I kdyby-
chom nasypali desetkrát víc
peněz, ti lidé tam nejsou.

Nedali by se teď specialis-
té sehnat na Ukrajině?
Určitě. Dokonce jsme tam

nedávno jednali, jestli by šlo
vytipovat si a uvolnit na dobu

nezbytnou ty specialisty, kte-
ří právě nemají práci, mají vy-
bombardované fabriky, ale
u nás by mohli vyrábět zbra-
ně, protože to umějí. Nebo
mají potřebnou kvalifikaci.
Bylo by pro Ukrajinu lepší,
kdyby u nás vyráběli zbraně,
než když jsou z nich pěšáci.
Vizí českých zbrojařů je také
to, dojde-li k nějakému smí-
ru, vyrábět zbraně i tam.

Stěžoval jste si na postoj
bank k financování zbrojní
výroby. Ta je podle nich
neetická, slouží k zabíjení
lidí. Změnily banky názor?
Řekl bych, že se to nezlepši-

lo. Všechno pramení z vnímá-
ní obranného průmyslu
v rámci struktur Evropské
unie. Banky tomu jdou výraz-
ně naproti, mají své kodexy,
že nebudou financovat to,
kde se zabíjejí lidé. Předpo-
kládal jsem, že když uvidí vál-
ku ve své nahotě, že jediné,
co nás ochrání, jsou vycviče-
né a vyzbrojené síly, změní
názor. Setrvačnost je ale ob-
rovská. Pořád se na nás dívají
jako na sociálně neudržitelný
obor. V rámci jakési opatrnos-
ti nám nevychází bankovní
sektor vstříc. Mám na stole
dopis firmy, která si přidala
do předmětu podnikání ob-
chod s vojenským materiá-
lem. A hned na ni nastoupila
banka, že jí zruší účet.

Týká se to jen Česka?
Určitě ne. Od partnerů ve

Slovinsku vím, že jim banka
vypověděla služby, protože
začali vyrábět vojenský mate-
riál. Také ale vím, že lokální
banky by sektor rády financo-
valy, ale mají negativní pří-
stup svých mateřských cen-
trál. Podobně jako já si stěžu-
jí v Německu, ve Francii, ale
tamní velké koncerny mají
silný politický lobbing a umě-
jí si to zařídit. Vyhrožují pro-
pouštěním a podobně. Fungu-
je to, ale třeba proto, že ne
každý v dané bance dodrží
etické kodexy.

Vnesla ministryně obrany
Jana Černochová do zbroj-
ní sféry čerstvější vítr?
Na hodnocení bych počkal.

Posuzuji to podle kontraktů,
které budou uzavřeny ve pro-
spěch českého obranného
průmyslu. Nakoupit techni-
ku v zahraničí ještě nic nezna-
mená. Nákupy, pokud se ode-
hrávají, byměly být smyslupl-
né, a hlavně koordinované.
Nepořizovat si izolované sys-
témy, které nespolupracují
s celkem. PAVEL HRABICA

Jiří Hynek, prezident Asociace obranného a bezpečnostního průmyslu METRO

„Do zbrojovky nemůžete nabrat
lidi z ulice, hrozí to průšvihem“



inzerce
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Pomoci voličům v tom, jak
a kde je možné úspěšně zvo-
lit konkrétní kandidáty
na obecní zastupitele, má in-
formační kampaň, jak využí-
vat preferování křížkem na
kandidátních listinách. Lidé
si prostřednictvím webu
Krizkovani.info mohou zjis-
tit, kteří kandidáti do jakého
místa pořadí na kandidátce
jsou podle statistických dat
v jejich obci volitelní. „Šanci
prosadit jemají vmenších ob-
cích a městech střední veli-
kosti, ve většímměstech je to
nepravděpodobné,“ uvedl po-
litologMichal Škop ze sdruže-
ní KohoVolit.eu. „Čím více
má obec obyvatel a čím více
kandiduje stran, tím nižší je
šance si zvolit konkrétního
kandidáta,“ uvedl Škop.
K tomu, aby preferovaný kan-
didát mohl přeskočit výše
umístěné kolegy na kandidát-

ce, musí získat více než deset
procent hlasů z průměrného
počtu na jednoho kandidáta
v rámci jeho strany.
„Křížkování není kroužko-

vání,“ uvedl politolog s pouka-

zem na rozdíl mezi obecními
a parlamentními či krajskými
volbami, v nichž lidé mohou
preferenčními hlasy podpořit
zvolení až čtyř konkrétních
kandidátů. „V komunálních

volbách mohou křížkem
označit tolik kandidátů, kolik
je členů zastupitelstva, pri-
márně tak ale budou volit
strany zakřížkovaných kandi-
dátů,“ dodal Škop. ČTK

Až polovina lidí nad 75 let se
potýká s osamělostí. „Přestali
jsme žít v třígeneračních rodi-
nách, mnohem více než kdy
dřív cestujeme napříč svě-
tem, a tudíž už nežijeme po-
spolu,“ vyjmenovává některé
důvody současného problé-
mu osamění seniorů římsko-
katolický kněz Marek Orko
Vácha. Jaké otázky naši spo-
lečnost nejvíce tíží? Vytratila
se z nás spiritualita, nebo ji
naopak hledáme? Proč jsme
dali smrt za plentu a tváříme
se, že se nás netýká? Známe

smysl živo-
ta? A víme,
kde je j
máme hle-
dat? Čtěte
v novém vy-
dání týdení-
ku Téma.

Tématem komu-
nálních voleb jsou
i celostátní problé-
my. Především
energetická krize.

Výběr se ztenčil. Kandidátky
politických stran zchudly.
Za týden Češi vyrazí ke komu-
nálním volbám, vybírat ale
budou z podstatně menšího
počtu kandidátů. V roce 2018
se o přízeň voličů utkalo přes
216 tisíc lidí. Letos je to jen
195 tisíc. Například ČSSD na-
sadí do obecních voleb zhru-
ba o 60 procent méně jmen
než minule. O polovinu men-
ší kandidátku má KSČM.
Chudší je výběr například
také u KDU-ČSL, ODS nebo
hnutí ANO.
Důvodů, proč se Čechům

nechce do politiky, je víc.
„Práce v místních zastupitel-
stvech a obecních úřadech je
náročná, i časově, a přitom

málo ohodnocená finančně.
Roste také byrokracie, která
z krajů a státu práci na míst-
ní úrovni svazuje,“ míní Jiří
Pehe, politolog a ředitel New
York University in Prague.
Jeho kolega, politolog zMe-

tropolitní univerzity Praha
Petr Just, vidí důvody pokle-
su zájmu o aktivní politiku
ještě jinde. „První je obecně
upadající zájem o věci veřej-

né, což je dáno i hrubnutím
politiky a přirozeným pu-
dem lidí vyhýbat se takovým
situacím. Druhý důvod je čás-
tečně provázaný s tím prv-
ním, a to je pokles členství
v politických stranách u vět-
šiny subjektů,“ říká Just a do-
dává: „To má i jiné faktory
než jen znechucení politi-
kou. U některých stran je vý-
razným limitem rozvoje je-

jich členské základny věková
struktura příznivců a ne-
schopnost oslovit mladší ge-
nerace, které by zajistily při-
rozenou kontinuitu dané
strany.“
Podle Justa se do komunál-

ní kampaně i letos promítají
mnohá celostátní témata. Ak-
tuálně je to především ener-
getická krize a její souvislosti
a dopady. „Takže i v rámci

kampaně do zastupitelstev
měst a obcí se setkáváme
s tím, že se kandidáti vyjadřu-
jí k zastropování cen energií,
energetické soběstačnosti
a nezávislosti na Rusku, ener-
getické bezpečnosti, dopa-
dům energetické krize
na ekonomiku a na sociální
situaci obyvatelstva,“ vyjme-
novává Just. „Nutnost utká-
vat se s krizí též může být je-
den z důvodů poklesu zájmu
o kandidování,“ doplňuje ko-
legu Jiří Pehe.
Oba politologové se scho-

dují, že tématem komunální
voleb jsou pochopitelně
také snahy o zlepšení života
v obci. Například v hlavním
městě je letos podle Justa
nejdiskutovanějším téma-
tem doprava. „Nejen vlastní
dopravní obslužnost, husto-
ta sítě, dopravní investiční
stavby a podobně, ale i pro-
blémy typu parkovišť, parko-
vání a zón, průjezdnost ně-
kterých oblastí v centru Pra-
hy a cyklistické pruhy,“
upřesňuje Just. MAREK HÝŘ

Kampaň Křížkování pomůže sní-
žit míru nerozhodnosti voličů.

● Systém hlasování v komunál-
ních volbách je podle politolo-
ga Michala Škopa nejkompliko-
vanější ze všech typů voleb.
Lidé v nich mohou hlasovat
jen pro jednu stranu, či vybrat
tolik kandidátů, kolik je členů
zastupitelstva. Mohou však
i obě metody zkombinovat.
Pro jednu stranu bude volič
hlasovat tak, že označí kříž-
kem políčko u jejího názvu.
V takovém případě dostanou

jeho hlas kandidáti v pořadí,
jak jsou uvedeni na hlasova-
cím lístku, a to až do počtu
míst v zastupitelstvu. Lidé
mohou také podpořit před-
nostní zvolení jednotlivých
kandidátů zvolené strany za-
křížkováním políčka u jejich
jména, v praxi tím ale spíše
podpoří celou kandidátku.

● Podobně mohou lidé zakřížko-
vat současně stranu a některé
kandidáty z jiných uskupení,
jímž dají fakticky jen část váhy
svého hlasu. V takovém přípa-

dě opět podpoří především
strany, jejichž jednotlivé kandi-
dáty označili. Za preferovanou
stranu část váhy jejich hlasu
dostanou kandidáti v navrho-
vaném pořadí a v počtu, který
odpovídá rozdílu mezi počtem
členů zastupitelstva a počtem
jednotlivých zakřížkovaných
kandidátů. Kandidáty mohou
lidé označit křížkem u jejich
jména v počtu, který odpovídá
počtu členů voleného zastupi-
telstva. Při zakřížkování vyšší-
ho počtu kandidátů je hlas
vyřazen jako neplatný. ČTK

Týdeník Téma.
O stáří, smrti
a smyslu života

Obecní volby se konají 23. a 24. září. ČTK

Systém hlasování

Vyhrají bez boje

1770
V tolika českých obcích už je
znám vítěz voleb. Vysvětlení
je jednoduché. V těchto
obcích existuje pouze jedna
kandidátní listina. Jelikož je
v Česku zhruba 6200 obcí, jde
zhruba o čtvrtinu. Důvodem
poklesu počtu kandidátů je
například také vznik koalic.
Tam, kde šly dříve do voleb
strany zvlášť, nyní kandidují
společně.

NEDĚLE 20:15NEDĚLE 20:15

Křížkování. Není kroužkování

inzerce

Politika hrubne. Lidem se
i proto nechce kandidovat
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Tým e-Finance
Sport Team zabo-
doval na extrém-
ním světovém
závodu Redbull
Dolomitenmann.

Již popáté měl koncern e-Fi-
nance, a. s., na mezinárod-
ním extrémním závodě Red-
bull Dolomitenmann v tyrol-
ském Lienzi na startu svůj
tým. Tentokrát e-Finance
Sport Team závodil mezi PRO-
FI týmy! Tento opravdu tvrdý
závod, který prověřuje sílu,
vytrvalost a pevnou vůli zá-
vodníků, má celkem čtyři dis-
ciplíny. Běh, paragliding, hor-
ské kolo a kajak.

V letošním 35. ročníku závo-
dilo celkem 100 týmů
ze všech koutů světa, a tedy
400 sportovců. Tým e-Finance
Sport Team zabodoval a díky
skvělým závodníkům obsadil
skvělé 10.místomezi profesio-
nály! Gratulujeme a věříme,
že v příštím roce bude e-Finan-
ce Sport Team opět úspěšný! Zleva David Mrůzek (kajak), Lars Meerstetter (paragliding), Tobias Geiger (běh) a Wolfgang Krenn (horské kolo) E-FINANCE

Zamknutý telefon je základ
Smartphony jsou dnes středo-
bodem života, používáme je
pro textovou komunikaci,
volání, videohovory i pro po-
sílání fotek a videí. Spousta
souborů, kontaktů a aplikací
obsahuje naše osobní a citli-
vé údaje, které by mohly být
v nepatřičných rukou zneuži-
ty. Přesto je zarážející, že uži-
vatelé neberou zámek disple-
je jako naprosto přirozenou
záležitost. Téměř 81 procent
uživatelů si telefon nějakou
formou zamyká, ovšem je
patrné, že s rostoucím věkem
ostražitost uživatelů klesá.
Už při nastavování telefonu
řady Samsung Galaxy je do-
poručen zámek klávesnice
v kombinaci s biometrickými
metodami, např. se čtečkou
otisků prstů či skenem obliče-
je. Minimálně ten dokazuje,
že biometrika, byť v základní
formě, při odemykání telefo-
nu nijak nezdržuje. Absolut-

ním minimem by mělo být
odemykací gesto, které za-
brání náhodnému uživateli,
který vezme váš telefon do
ruky, v přístupu do systému.

Používejte zabezpečenou
složku
Zabezpečenou složku u Sam-
sungů najdete v Nastavení
– Biometrika a zabezpečení
– Zabezpečená složka. Tato
softwarová součást využí-
vá bezpečnostní platformu
Knox, která odděluje hlavní,
tj. veřejně dostupnou, a sou-
kromou část Androidu. Pro
přístup do této složky můžete
zvolit stávající otisk prstu či
PIN, znak nebo heslo, které
se liší od přístupových údajů
k veřejné části systému. Poté
už stačí jen z kontextové na-
bídky při prohlížení citlivých
fotek zvolit přesunutí do za-
bezpečené složky.
Už před stahováním aplikací
a her z aplikačních obchodů

Google Play a Galaxy Store
byste měli mít jasnou před-
stavu o tom, jaká oprávnění
aplikace požaduje. V obou ob-
chodech najdete samostatné
obrazovky s výpisem všech
oprávnění. Často se jedná
o přístupy ke kritickým čás-
tem systému, které však
mohou být u podvržených

aplikací využity k nekalým
účelům. Bohužel tato opráv-
nění si téměř čtyřicet procent
dotázaných vůbec nepřečte.
A ani zde ještě není nic ztrace-
no. Oprávnění aplikace může-
te revidovat i po její instalaci,
a to přes nabídku Nastavení
– Aplikace – Oprávnění.

O antiviru neví téměř polo-
vina dotázaných
To, co je na desktopu běžnou
záležitostí, ve světě smartpho-
nů s Androidem vypadá stále
jako „zbytečnost“. I tentokrát
u Samsungů nemusíte insta-
lovat žádnou další aplikaci,
protože je v telefonech anti-

virus rovnou od výroby. Stačí
přejít do Nastavení – Péče
o baterii a zařízení – Ochra-
na zařízení. Stačí stisknout
tlačítko Zapnout a aktivujete
se vám bezplatný antivirus od
značky McAfee.
Součástí nastavení telefonů
řady Galaxy je také samo-
statná nabídka Soukromí, ve

které můžete vidět, jak často,
a také kterými aplikacemi,
byla využita systémová opráv-
nění. Pokud aplikace využívá
mikrofon, fotoaparát nebo
text ze schránky, dozvíte se
to díky zelené ikoně v pravém
horním rohu displeje. Jenže
mobilní aplikace nepřistupují
jen k mikrofonu, fotoaparátu
nebo k vaší aktuální poloze.
Mohou vyhledávat zařízení
v okolí, přistupovat do kalen-
dáře, ke kontaktům, telefonu,
SMS zprávám, k vaší fyzické
aktivitě apod. Pokud tedy
pojmete podezření, že se ně-
která z vašich aplikací chová
nestandardně, můžete si její

chování ověřit v nabídce Na-
stavení – Soukromí.

Nepodceňujte aktualizace
softwaru
Aby byla bezpečnost vašeho
smartphonu řady Galaxy
komplexní, je třeba udržo-
vat telefon vždy aktuální. Jak
se ukázalo v průzkumu od
Samsungu, téměř polovina
uživatelů aktualizace systému
odkládá, protože je „zdržují“
od práce. S ohledem na mož-
né mobilní hrozby je vždy
nezbytná rychlá aktualizace
softwaru, typicky do 24 hodin
od jeho zveřejnění. Téměř po-
lovina dotázaných responden-
tů aktualizace odkládá nebo
neinstaluje vůbec, a vystavuje
se tak bezpečnostnímu riziku.
Ovšem i instalace nové ver-
ze softwaru od vás vyžaduje
minimální úsilí. Stačí na ob-
razovce s detaily firmwaru,
jehož součástí bývají pravi-
delné záplaty zabezpečení,
stisknout tlačítko Stáhnout.
Po stažení stačí potvrdit aktu-
alizaci, telefon se restartujte,
a po pár minutách s novou ak-
tualizací opět naběhne, tak-
že můžete opět pokračovat
v práci. A pokud se informace
o novém firmwaru neobjeví
sama, vždy se na něj můžete
dotázat ručně přes Nastave-
ní – Aktualizace softwaru –
Stáhnout a instalovat.

Mobilní bezpečnost je dlouhodobě
diskutované téma, které však uživatelé
dlouhodobě nemají ochotu řešit.
A zatímco u počítačových systémů si
uživatelé na nutné aktualizace zvykli,
u telefonů mají neustále pocit, že je
aktualizace zdržují.

Myslíte, že máte zabezpečený mobil? Prověřte to

Závod prověřil sílu i vytrvalost



www.metro.cz SERVIS pátek 16. září 2022 14

11/15 °C10/14 °C11/15 °C14/18 °C

PONDĚLÍNEDĚLEZÍTRADNES

Počasí

„Děkujeme
za názor a posíláme
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Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. menší
sprcha
(řidč.)

2. mohutný
listnáč

3. mužské
jm. (9. 10.)

4. tajenka
5. brusle

hokejistů
6. neznámý

tvůrce

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 Úsměvy Radka
Brzobohatého

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Panoptikumměsta praž-

ského (3/10)
21.20 Všechnopárty
22.15 Dobrodružství Sherlocka

Holmese
23.05 Dobrodružství Sherlocka

Holmese
00.00 AZ-kvíz
00.25 Toulavá kamera
00.55 Objektiv
01.25 Bolkoviny

16.15 Stavba nejluxusnější
výletní lodě na světě

17.00 Tenis: Izrael–Česko
Přímý přenos utkání 1. dne
Světové skupiny I tenisového
Davis Cupu

19.05 Letecké katastrofy
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Lovec hlav

Krimithriller (Fr., 1976)
21.45 Borsalino a spol.
23.30 Balthazar III (1/8)
00.20 Vyhoření aneb Role práce

v našem životě
01.15 Fargo III (3/10)
02.05 Česko hledá vodní stár
02.30 Rodinné křižovatky
03.00 Žijeme s vírou

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu II
18.25 Ulice (4325)

Seriál (ČR, 2022)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Rychle a zběsile:

Tokijská jízda
Akční film (USA/N/Jap., 2006)

22.30 Padesát odstínů svobody
Thriller (USA, 2018)

00.40 Dr. House IV (13)
Už nikdy více slušňák. Seriál
(USA, 2007)

01.40 Dr. House IV (14)
Splněný sen. Seriál (USA, 2007)

02.20 Na lovu II
03.25 Pojišťovna štěstí II (14)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Můj muž to dokáže
21.35 Mordparta II (4)

Motivátor. Krimiseriál (ČR,
2017)

22.55 Ano, šéfe!
00.10 Policie v akci
01.10 Námořní vyšetřovací

služba IX (6)
Žízeň. Krimiseriál (USA, 2011)

02.05 Rizzoli & Isles: Vraždy na
pitevně III (10)

03.05 Komisař Rex IV (1)
04.15 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 Number One
11.00 Óčko hity
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 Óčko hity

Klipy nonstop
21.30 DESPERADOS DJ NO. 1
21.40 Óčko hity
22.00 Party ride
22.30 DESPERADOS DJ NO. 1

DJ Viiito vyhrál finále na střeše
Duplexu a vyrazil na Ibizu

22.40 Party ride
Dance music pro všechny na
páteční mejdan

1.00 Óčko flirt
ProudklipůsevzkazydivákůÓčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



20 000 010 Kč
11 13 21 29 36 37

Hlavní výhra ve hře Dvacet za 20,- padla v sobotu,
3. 9. 2022, v odpoledním slosování. Celých 20 miliónů

korun za uhodnutí všech 6 vylosovaných čísel
i s desetikorunkou navrch patří výherci

z jižní Moravy. Gratulujeme!

Věděli jste, že v loteriích a losech od Korunky padne
přes 3,5 milionu výher ročně? To je asi 7 výher každou

minutu. Ale pšššt! Běžte si raději rovnou vsadit.

Vsaďte si na webu korunka.eu
a prodejních místech Tipsport a Chance.
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Jaroslava Faltová
Šití a ruční práce

všeho
druhu.

Anketa

Jaká dětská záliba vám zůstala?

JanMarek
Stále jsem
pohádkový
maniak.

Matěj Chalupa psal básně a krátké texty nejdříve do šuplíku,
po zhruba pěti letech se rozhodl publikovat. Vydal doposud dvě
sbírky – Akt a Nahoty – a v tvorbě pokračuje na instagramovém
profilu@aktnahoty. A vy se na něj můžete v pravidelné
nepravidelnosti těšit i u nás na profilu deníku Metro. #aktnahoty

Vladimír Cekota
Slepování koláží
z rozstříhaného

tisku.

@mojemetro

POD TATROU
Nejednou jsem na tomto místě psal komentář, jehož námě-
tem bylo dění u našich východních sousedů. V naprosté větši-
ně se to týkalo pnutí uvnitř vládní koalice. Několikanásobná
reflexe dění ve slovenské koalici na této stránce však nebyla
důsledkem nedostatku témat. Vývoj v koalici byl tak dynamic-
ký, že sám nabízel stále nová a nová témata a pohledy. Za dva
a půl roku ve funkci se stávající vláda už stačila jednou roz-
padnout a zase dát dohromady. Ale i v dobách zdánlivé
soudržnosti byla ve skutečnosti ve stavu latentního vnitrokoa-
ličního konfliktu.
Ten se naplno projevil v uplynulých dnech a týdnech. Po ně-
kolika měsících ostrých výměn mezi předsedou OLaNO Igo-
remMatovičem a předsedou SaS Richardem Sulíkem, ulti-

mát, kdo a dokdy musí
odejít, aby koalice mohla
pokračovat, nakonec z vlá-
dy odešla strana SaS.
Vláda Eduarda Hegera
však přišla nejen o koalič-
ního partnera, ale hlavně
o většinu v parlamentu.
O každém zákonu tak

bude muset vyjednávat, a to jí není co závidět. Sulík žádný
bianco šek s příslibem podpory vládních zákonů z opozičních
lavic vládě určitě nedá. Na zbytek opozice se pak vláda může
spolehnout ještě méně.
Čím dál častěji se jako řešení skloňují předčasné volby, které
by určitě trápení vlády zkrátily. Nicméně může dojít ještě
k jedné věci, se kterou vláda musí počítat. Na rozdíl od České
republiky může parlament na Slovensku vyslovit nedůvěru
i jednotlivýmministrům. A jestli jsem výše psal, že je nejisté,
jak by se strana SaS postavila k vládním návrhům zákonů, její
postoj k případnému odvolání ministra financí Igora Matovi-
če je poměrně jasný. I Slovensko tedy čeká horký podzim.

Citát

Čím dál častěji
se jako řešení
skloňují předčasné
volby.

Dopisy a vzkazy

RAMENO

Řešení sudoku

PETR JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Výmluvy stranou
V poslední době mnozí au-
tomobilisté brojí proti cyk-
listům i cyklopruhům
ve městech. Avšak všichni
víme, jak se na silnicích
chovají řidiči, o motor-
kách ani nemluvě. Povin-
né dodržování 1,5 metru
při předjíždění cyklistů
polovina řidičů nedodržu-
je, ti bezohlední nás míje-
jí jen o několik málo desí-
tek centimetrů, a to
i když je vozovka široká
a není tam plná čára. Pro
cyklisty by mělo být na sil-
nicích tak bezpečno, aby
po nich mohly jezdit na
kolech i děti s rodiči. Mo-
toristé se pořád vymlouva-
jí, že není možné všude
dodržovat 1,5metrový od-
stup od cyklistů. Ve vy-
hlášce by mohla být úpra-
va, že při předjíždění cyk-
listy lze při zvýšené opatr-
nosti výjimečně přejet pl-
nou čáru, což se v praxi
stejně děje. A také že tam,
kde je úzká vozovka, lze
předjíždět cyklistu i blíže
než 1,5 m, avšak s velkou
opatrností a sníženou
rychlostí.

VLADIMÍR PŘIBYL, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks. Dnes od 19.00 Divadlo S+H hraje představení Spejbl a město hříchu

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek



Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403263570

• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 263555

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky a vzduchové pistole a
jiné. Tel. 602343563, email:
alesla@centrum.cz263128

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 263368

• Sbírám, koupím, zaplatím -
staré sklo, nábytek, porcelán,
hračky, mince, bankovky, od-
znaky, šperky, bižu, sochy,
ván. ozdoby, obrazy atd.
T. 732691777263611

• FOTOGRAGIE - DRTIKOL, Su-
dek, Funke - "Moderní česká
fotografie" aj. za nejvyšší
cenu. Odhad zdarma!
Tel. 732200686, email:
profifotograf@seznam.cz263844

Pronájmy - poptávka
• Učitel ZŠ hledá pronájem
bytu v Praze. Nábytek neroz-
hoduje, dlouhodobě, dobrý
stav. Podmínkou blízkost
MHD. Děkuji. RK ne.
Tel.: 605888494 263410

Byty - poptávka

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665263530

• Koupím BYT, nemovitost.
Starší osoby mohu nechat do-
žít bez nájmu. Slušné jednání,
právní servis. Děkuji J. Jurdová
725805115263813

Nemovitosti - nabídka

Nemovitosti - poptávka

• VÝKUP / výměny / proná-
jem nemovitostí. Notáře hradí-
me. 22 let praxe, ZOOMREALI-
TY, tel.: 776363636263717

Práce - poptávka
• Údržbář, 40 let praxe, hledá
práci nejraději ve školství,
jako údržbář. Tel.: 737905914,
volat od 8:00 - 15:00 hod.263769

Práce - nabídka
• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce PŘESTUPKÁŘE. Bližší infor-
mace jsou zveřejněny na
webových stránkách
www.praha6.cz. Lhůta pro do-
ručení přihlášky s doklady :
27.09.2022 v podatelně Úřadu
městské části Praha 6. Kontakt
: Mgr. Palasová,
tel. 220 189 750.263059

• Úklidová fa přijme INVALID-
NÍ důchodce na 1/2 úvazek na
úklid kanceláří. Mzda 10 000
Kč + bonusy. Nábor. přísp. 5
000 Kč TEL.: 774510686. 263075

• 190 Kč/hod JEDNODUCHÁ
BRIGÁDA s tabletem, stínová-
ní na prodejně, zaškolíme, zá-
lohy. Více na tel.: 222534534 263230

• Pokladní za 155-167
Kč/hod, prodejny v Praze a
okolí i bez praxe, ONLINE RE-
ZERVACE směn, zálohy denně.
Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz263150

• BRIGÁDA pro KAŽDÉHO -
denní/noční doplňování zboží
za 150-170,50 Kč/hod, online
rezervace, zálohy, Praha a oko-
lí. Více na tel: 222534534 263170

• Přivýdělek v týdnu nebo na
víkendy - dopek pečiva/pulto-
vý prodej lahůdek, 162-165
Kč/hod, i BEZ PRAXE - zaškolí-
me, zálohy. Tel.: 222534534 263190

• Brigáda pro studenty - AD-
MINISTRATIVA - indexace do-
kumentů za 180 Kč/hod, Pra-
ha 9, říjen/listopad.
Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz263210

• ZŠ, MŠ Vlkova 31, P - 3 při-
jme ihned zaměstnance na po-
zici kuchař/kuchařka a do MŠ
uklízečku na směnný provoz.
T. 739301565,
skopcova@skolaseiferta.cz263389

• Číšníky a výčepní přijme Pl-
zeňská restaurace v centru Pra-
hy. Výhodné plat. podmínky
vč. tipu. Zkušenosti nejsou nut-
né, rádi zaučíme. 776333328 263481

• Restaurant v centru Prahy
přijme číšníky/servírky na HPP
nebo brigádu. Nástup možný
ihned. Volejte prosím
tel. 776330853 263487

• BA přijme recepční pro Pra-
hu 6 .Možnost práce i na zkrá-
cený úvazek, vhodné pro ID .
PC podmínkou. Práce s penězi
! Nástup ihned !
Tel :733122453.263623

• Přijmeme na ranní úklid od
6 do 9 hod. ženu - vhodné pro
důchodkyni. Info.: 602382006263913

• ZŠ Slovenská 27, Praha 2 při-
jme pomocnou pracovní sílu
do školní jídelny na poloviční
úvazek. Životopisy zasílejte na
e-mail:
j idelna@zs-s lovenska.cz .
Nebo volejte pí. Majerovou:
607862188263691

• Domov pro seniory Háje při-
jme zdravotní sestru na HPP i
výpomoc a kuchaře/ku na
HPP. Směny dle dohody. Od-
borné vzdělání podmínkou. Ži-
votopis zasílejte na
manakova@dshaje.cz,
tel: 734264877. 263698

• Ostraha. Jste spolehlivý,
máte čistý TR, jste OZP a hledá-
te pohodovou práci? Zavolejte
nám. Hlídáme stavby a objek-
ty. Nekonečných obchůzek se
bát nemusíte. Máme zavede-
né objekty a vybereme ideál-
ní. Nabízíme zálohu na mzdu
a spoustu benefitů. Budeme si
Vás hýčkat. Zavolejte nám na
777268625263761

• Přijmeme řidiče sk. C + E +
profesní průkaz na plachtový
návěs. Destinace: F, I, B, D, A a
E. Práce je od pondělí do pát-
ku, víkendy jen po domluvě.
Nástup ihned !!!
Čistý měsíční výdělek se pohy-
buje kolem 48 000kč.
608 672 831263910

Knihy a časopisy

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

KNIHY!
Koupím
knihy
novější
i starší +
starožitný
a retro
nábytek
do stylové
čítárny

- křesla, židle,
stolky, lampy,

obrazy,
knihovny aj.

T. 603 478873

BUSEM DO TRENČIANSKÝCH TEPLIC
nově zrekonstruovanýHOTEL SLOVAKIA
Termín: 15.10. –22.10.2022 Cena: 11290Kč/os

KONTAKT: CK A.Ša s.r.o. Příbram,
tel. 318 63 99 99 a 603 864 519

po-pá 9.00 – 17.00 hod.,www.ckasa.cz

Zahrnuje: dopravu, 6x plnou penzi, 6x ubytování
v 1/2 pokojích, 12 procedur, 1x denně hodinový vstup
do venkovního vyhřívaného bazénu, vstupní prohlídku,
delegáta, pojištění CK
Nástupní místa: Kladno, Praha, Příbram, Sedlčany,Tábor

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Více na tel.: 775 865 511 nebo e-mail:
Lenka.Korcek@kam.cuni.cz

Místo výkonu Praha
HPP s nástupem ihned.

Koleje amenzy UK hledají
kuchaře/kuchařku

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerstvení zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

Možnost týdenních záloh.
Mzda až 1 650 Kč za směnu.

Přijmeme strážné (M/Ž)
na ostrahu různých
objektů v Praze

Nástupový bonus 2 000 Kč.

800 111 112

Čerpací stanice
TOMEGAS

Plzeňská ul., Praha 5

tel.: 727 871 595

pouze pro zájemce
s invalid. důchodem / ZPS

Přijme obsluhu na HPP

Cestování - nabídka

Naši milíčtenáři,prosíme,do košenepatříme!

Naši milí čtenáři, prosíme, do koše nepatříme!

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Švýcarský tenista
Federer se rozlou-
čí na Laver Cupu.

Bývalý první tenista světa a ví-
těz dvaceti grandslamů Ro-
ger Federer příští týden po La-
ver Cupu ukončí kariéru. Jed-
načtyřicetiletý Švýcar o tom
informoval na Twitteru.
„Pro návrat do vrcholné for-
my jsem udělal všechno, ale
tělo mi dalo jasnou odpověď.
Je mi 41 a za 24 let jsem ode-
hrál přes 1500 zápasů,“ uvedl
Federer, který v posledních le-
tech víc než tenis řešil zdra-
votní komplikace.
Podrobil se několika opera-

cím kolena, v roce 2020 ode-
hrál pouze šest zápasů a loni
třináct. Na kurtech se jeden
z nejlepších tenistů všech
dob naposledy představil loni
veWimbledonu a ještě nedáv-
no doufal, že se k soutěžní-
mu hraní vrátí. Nakonec se
však rozhodl ukončit karié-
ru.

„Laver Cup v Londýně bude
moje poslední ATP akce. I po-
tom budu hrát tenis, ale ne
na grandslamech,“ přidal Fe-
derer. Rodák z Basileje má
na kontě celkem 103 titulů
a dvě olympijské medaile.
V Pekingu v roce 2008 získal
se Stanem Wawrinkou zlato
ve čtyřhře, čtyři roky nato
v Londýně nestačil ve finále
singlu na Andyho Murrayho.

Na grandslamech se Federe-
rovi nejvíc dařilo ve Wimble-
donu, kde získal rekordních
osm titulů. Šest přidal na Aus-
tralian Open, pět na US Open
a Rolland Garros ovládl jed-
nou. „Rozhodnutí skončit je
hořké, protože mi tenis bude
chybět. Ale také si uvědomu-
ji, že jsem měl ohromný ta-
lent, který jsem využil beze
zbytku,“ řekl Federer. ČTK

Těsná výhra
Fotbalisté Slavie zvítězili
ve druhém utkání hlavní
fáze Evropské konferenční
ligy nad Ballkani 3:2 a po
úvodní remíze 1:1 v Sivasu
si připsali první výhru ve
skupině. Všech pět branek
padlo v Edenu v úvodním
dějství. Kosovský šampion
dvakrát vedl poté, co se
prosadili Ermal Krasniqi
a Meriton Korenica, Praža-
né ale pokaždé rychle srov-
nali po vlastním gólu Stivi-
ho Frasheriho a trefě Pete-
ra Olayinky. Ještě do pře-
stávky otočil stav Lukáš
Masopust. Slovácko pro-
hrálo na půdě německého
Kolína nad Rýnem 2:4, ač-
koli se mu v průběhu zápa-
su podařilo dohnat dvou-
brankové manko. ČTK

Jiří Lehečka zahájí dnes davis-
cupovou baráž českých tenis-
tů v Izraeli proti trojce domá-
cího týmuDanielu Cukierma-
novi. Česká jednička půjde
na tvrdém povrchu v Tel Avi-
vu do akce od 13.00 SELČ.
Ve druhé dvouhře vyzve To-
máš Macháč izraelskou dvoj-
ku Edana Lešema. Izraelci se
minimálně první den musí
obejít bez jedničky Jišaje Olie-
la, který asi není zdravotně
v pořádku. Na zítřejší čtyřhru
jsou prozatím nahlášení Zde-
něk Kolář s Daliborem Svrči-
nou. Ve dvouhrách by měli
programuzavřít Lehečka pro-

ti Lešemovi a Macháč proti
Cukiermanovi. „Složení dvou-
her pro první den jsem měl
dopředu v hlavě. Kluci jsou
zkušenější než Zdeněk Kolář
neboDalibor Svrčina. U Izrae-
le mě překvapilo nenasazení
Oliela. Musíme se připravit
na jejich trojku, protože ho
neznáme. Je potřeba se podí-
vat, jak hraje,“ řekl nehrající
kapitán Jaroslav Navrátil.
Všechny zápasy se hrají na

dva vítězné sety. Vítěz postou-
pí do kvalifikace o finálový
turnaj Davis Cupu v příštím
roce. Poraženého čeká pád do
nižšího patra soutěže. ČTK

Čtverný axel
Sedmnáctiletý Američan
Ilia Malinin se zapsal do
krasobruslařské historie,
když jako první skočil
v soutěži čtverný axel. Ju-
niorský mistr světa z letoš-
ního roku přidal ve volné
jízdě další čtyři čtverné
skoky a vyhrál mezinárod-
ní soutěž v Lake Placid.

Samková se vdala
Dvojnásobná olympijská
medailistka ve snowboard-
crossu Eva Samková a he-
rec Marek Adamczyk jsou
manželé. Svatbu měli
na hřebenech Krkonoš
v prostředí horské boudy
Dvoračky. Snowboardistka
bude závodit pod jménem
Adamczyková.

Hymna přes zákaz
Fotbalový klub Glasgow
Rangers neuposlechl naří-
zení UEFA a před středeč-
ním utkáním Ligy mistrů
proti Neapoli pustil na sta-
dionu britskou hymnu
k uctění památky zesnulé
královny Alžběty II. Anglic-
kým týmůmManchesteru
hymnu UEFA zakázala.

Vrátí se Rusové?
Ruští a běloruští sportovci
by se mohli brzy vrátit do
mezinárodních soutěží, ze
kterých byli po invazi na
Ukrajinu vyloučeni. Jedná
o tom Mezinárodní olym-
pijský výbor. „Víme, že hle-
dají cesty zpět,“ řekla šéfka
amerického olympijského
výboru Susanne Lyonsová.

Střelecké úspěchy
Sportovní střelci Alžběta
Dědová a Matěj Rampula
získali na mistrovství Evro-
py ve Vratislavi stříbro
v soutěži smíšených dvojic
v rychlopalné pistoli. Vero-
nika Blažíčková bere stří-
bro ze sportovní maloráž-
ky a zajistila Česku další
místo na OH v Paříži. ČTK

Legendární Roger
oznámil konec

Jedna poklona za druhou

Rogeru Federerovi pogratulo-
vali ke skvělé kariéře Petra
Kvitová či Rafael Nadal.

● „Rogere, vždy jsi pro mě byl
ohromnou inspirací. Tvoje
elegance, půvab a vytříbená
hra. Gratuluji ke skvělé karié-
ře. Tenis bez tebe nikdy ne-
bude stejný,“ napsala Kvito-
vá. „Drahý Rogere, můj příte-
li i soupeři. Doufal jsem, že
dnešní den nikdy nepřijde.
Bylo mi ctí sdílet s tebou celé
ty roky,“ uvedl Nadal. ČTK

„Jsem na správné cestě“
S velkou únavou, ale hlavně s radostí nejen z trofeje pro
vítězky čtyřhry na US Open se vrátila domů česká tenist-
ka Barbora Krejčíková (na snímku). V New Yorku triumfo-
vala s Kateřinou Siniakovou, patří jim v deblu první dvě
příčky žebříčku. Šestadvacetiletou rodačku z Brna však
těší, že je na dobré cestě vrátit se na přední příčky i ve
dvouhře. V ní jí patří 26. místo, z první desítky vypadla
během roku po jarní absenci kvůli zraněné ruce. „Teď už
jsem absolutně zdravotně v pořádku. Cítím na sobě, že
jsem na správné cestě. Teď jsme v Americe měli dostatek
prostoru i pro kvalitní trénink,“ uvedla Krejčíková. ČTK

Tenis. S Izraelem
začne Lehečka

Krátce

Citát

Z celého srdce děkuji
všem lidem, kteří malé-
mu podavači míčků
z Basileje pomohli
splnit si dětský sen.
ROGER FEDERER, ŠVÝCARSKÝ TENISTA


